
Begin 2012 heeft Reinier Broeks voor 

Waidmannsheil de Duitse zwartwildexpert 

Norbert Happ geïnterviewd. Happ (75) 

is jarenlang beheerder geweest van het 

gebied Kottenforst, onder de rook van 

Bonn, Duitsland. Hij is nog steeds ge-

waardeerd lid van de lokale Damwildring; 

vergelijkbaar met een WBE in Nederland 

maar dan specifiek gericht op damherten. 

Ieder jaar heeft de Damwildring een uit-

stapje. Zo ontstond het idee om de Dam-

wildring naar Nederland te halen, naar 

Schaarsbergen, bij Arnhem. Een goede 

jachtvriend van Broeks, Paul van Bijs-

terveldt, stelde zijn bedrijf beschikbaar. 

Paul heeft een trainings- en adviesbed-

rijf in het groen en grijs (bijda.nl) op een 

voormalig defensieterrein, wat daardoor 

uitermate geschikt is voor het ontvangen 

van dit soort groepen. Eerder dit jaar, in 

maart, is op die locatie voor de eerste 

keer ‘Einde Jacht’ georganiseerd, een heel 

informeel samenzijn van jagers en geïn-

teresseerden in de jacht ter afsluiting van 

het jachtseizoen. Op veler verzoek wordt 

dat trouwens dit jaar in februari of maart 

weer georganiseerd.

Terug naar de Damwildring. In Nederland 

is veel kennis op het gebied van dam-

herten. Iemand die daar misschien wel 

het meest van weet is Rik Schoon. Hij is 

beheerder geweest van de Amsterdamse 

Waterleiding Duinen en werkt nu als se-

nior adviseur fauna bij IPC groene ruimte. 

Rik was direct bereid om een presentatie 

te geven. Naar later bleek in perfect Duits. 

De bezoekers waren diep onder de indruk 

van de kennis die er in ons land is over 

damherten. Na de ruim een uur durende 

presentatie was er ruimte voor vragen 

waar gretig gebruik van werd gemaakt. 

Wat bij veel toehoorders bleef hangen, is 

dat wanneer er over beheer wordt gespro-

ken, het vaak gaat over het plaatsten van 

hekken en beheer met het geweer.

Na een goed verzorgde lunch ging het 

gezelschap per bus naar het Deelerwoud 

voor een wandeling door dit bijzondere 

stukje Veluwe. Onder de deskundige leid-

ing van Jaap Krul van Natuurmonumenten 

is er tijdens de ruim 2 uur durende wan-

deling heel veel wild gezien. Twaalf jaar is 

niet gejaagd op damhert en edelhert en is 

er flink ingezet op rust- en stiltegebieden 

waardoor de populatie gestaag heeft kun-

nen groeien en de dieren in ruime mate 

dagactief zijn. Leuk om te weten: de dam-

herten in het Deelerwoud zijn heel donker, 

bijna zwart. Ondanks dat de groep groot 

was, wel 35 mensen, heeft iedereen volop 

wild gezien en kunnen genieten van de 

nabronst van de edelherten. De enquête 

die Natuurmonumenten onlangs heeft ge-

houden, gaat juist over dit soort gebie-

den; hoe nu verder met het Deelerwoud? 

Voor welke beheermethode wordt er de 

komende jaren gekozen? Komt afschot 

terug op de agenda als beheersinstru-

ment?*

Vol van alle indrukken en de smakelijke 

barbecue ging het gezelschap aan het eind 

van de dag weer met de bus naar huis. 

Waarschijnlijk napratend over zere voeten 

van de wandeling maar vooral over hoe 

jagen verbroedert en dat die Hollanders 

het toch maar goed voor elkaar hebben.

*Bij het ter perse gaan van deze Waidmann-

sheil is de uitslag van de Natuurmonumenten 

enquête bekend geworden. Het ziet er naar 

uit dat in plaats van afschot voornamelijk de 

prikpil wordt ingezet als beheersinstrument. 

Afschot slechts bij ernstig lijden. n

Tekst en foto’s: Reinier Broeks

DAMWILDRING KOTTENFORST  

OP DAMHERTENEXCURSIE

 14 | waidmannsheil | 23-2014 

Damwildring


